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O delu Arhivskega društva Slovenije 

18. posvetovanje Arhivskega društva 
Slovenije, Gozd Martuljek, 7. - 9. oktober 
1998 

Arliivsko društvo Slovenije je skupaj z Zgodo- 
vinskim arhivom Ljubljana in ministrstvom /a kulturo 
organiziralo 18. posvetovanje Arhivskega društva 
Slovenije, l'os velo vanje je bilo v hotelu Špik v Gozdu 
Martuljku otl 7. do 9. oktobra 1998 in je imelo 
aktualen naslov Arhivi in računalništvo. 

Predsednik arhivskega društva Slovenije M. 
Gerdej je predstavil pomen posvetovanja ter nato 
pozdravil goste (Egon Kraljević in Amir ObhodŽaš iz 
Hrvaške) in povabil predstavnike, ki so pozdravili 
udeležence srečanja (.Silvester Gaberščck. državni 
sekretar ministrstva za kulturo. Janez Kopač, direktor 
Zgodovinskega arhiva v Ljubljani, župan Kranjske 
Gore Jože Kotnik in Ivan Pinterič, direktor hotela). 

V letošnjem letu je g. Anto.ša Lesko vet praznoval 
70-letnico. Oh tem jubileju se ga je spomnilo Ar- 
hivsko društvo Slovenije in se mu za dolgoletno delo 
oddolžilo s skromno sliko. 

Na temo Arhivi in računalništvo se je prijavilo 
približno dvajset predavateljev iz slovenskih arhivov. 
Na posvetovanju so predstavili stanje računalništva v 
arhivih. Pri tem navajam njihovo kratko predstavitev: 

S predavanjem doe. dr. Petra Pavla Klasinea se je 
začela glavna tema našega srečanja z naslovom Arhivi 
in računalništvo. Klasine je predstavil Perspektive 
razvoj» kompjuterizacije arhivske službe v Sloveniji. 
Pred letom dni je Pokrajinski arhiv Maribor praznoval 
10-lcinico kompjuterizacije v svojem arhivu. Takrat 
so bile pred isku lì rane ugotovitve o uveljavljanju kom- 
pjuterizacije v slovenskih arhivih. Ta je šla v zadnjih 
desetih letih v arhivih po različnih poteh. To pomeni, 
da so se posamezni arhivi odločali za svoje "kom- 
pj uteri zacijske projekte, ki so se med .seboj razli- 
kovali", tako imenovani projekti pa so kljub temu 
imeli nekaj skupnih ciljev ter bili glede opreme kom- 
patibilni. Klasine nato navaja referate s posvetovanj 
Sodobni arhivi, ki se ukvarjajo z uvajanjem ra- 
čunalnišva v arhive. Zalem pa v 28 tezah navaja per- 
spektive razvoja kompjuterizacije v slovenskih arhi- 
vih. Zdi se mi. da so le točke lahko dobro izhodišče za 
razvoj kompjuterizacije, in jih zato lahko vsak arhivist 
preštudira. 

Magistra Metka rintani Toplak nas seznanja z 
optičnim prepoznavanjem znakov, kar pomeni proces 
prelvarjanja poskenirane slike, ki je strojno izpisana, 
ali ročno pisanega teksta (številke, črke, simboli) v 
računalniški l'ormai (ASCII). V referait! so predstav- 
ljeni proces skeninmja, pa tudi zgodovinski razvoj 
sistemov OCR. komercialne aplikacije in uporaba 
OC1Î sistemov v arhivih. 

Mag. Vladimir Žitmer v prispevku Standardizacija 
popisovanja in evidenc arhivskega gradim kar naj- 

očitneje predstavlja vsebino v motu: "S standar- 
diziranim popisovanjem arhivskega gradiva in infor- 
macijsko tehnologijo do računalniško podprte zbirke 
podatkov o arhivskem gradivu oziroma do sodobnega 
arhivskega informacijskega sistema." Njegov prispe- 
vek prinaša podatke o popisovanju arhivskega gradiva 
(od standardov ISAD(g) prek arhivskih predpisov in 
strokovne literature, računalniške obdelave arhivskega 
gradiva, prek načel, metodologije in elementov stan- 
dardiziranega popisovanja arhivskega gradiva z ele- 
menti popisovanja, do standardizacije po novem 
Pravilniku o osnovah za strokovno obdelavo, izdelavo 
pripomočkov za uporabo in evidenco arhivskega gra- 
diva. Na koncu referata predstavi obširen pregled 
učbenikov in priročnikov arhivistike, ki so najbolj 
vplivali na razvoj metodologije in standardizacijo 
strokovne obdelave arhivskega gradiva po Iclu 1945. 

Žarko Bizjak se I ole va Problematike standardi- 
zacije v slovenski arhivistiki. Tako predvsem standarde 
za popisovanje sodnih fondov: Formiranje sodnih 
fondov. Popisovanje na nivoju fonda, Popisovanje na 
nivoju serije. Popisovanje na nivoju prevzemanja 
seznama/tehnične enote. Prispevek končuje s skle- 
pom: "Sodni fondi so zaradi enostavnega sistema po- 
slovanja in popisovanja verjetno še najmanj pro- 
blematični, zato bo morda obrazec na tli skeli komu 
ludi v korist." 

O Arhiviranju elektronskih zapisov v a rinvili piše 
Žiga Železni k. V začetku referata nas seznanja s 
problemi, ki segajo na valorizacijo zapisov do vpra- 
šanja, ali ho čez nekaj let le zapise še mogoče 
uporabljali. Zatem navaja različne operacijske sisteme 
in programsko opremo. Pri prevzemanju arhivskega 
(dol umen lai nega) gradiva v arhiv se moramo po 
njegovem odločiti predvsem o dveh stvareh: L o izhiri 
elektronsko zapisanega gradiva in 2. o formatu elek- 
tronskega zapisa. O obeh vprašanjih daje ustrezne 
rešitve. Svoj prispevek sklene: "Vsekakor je moderna 
doba z, novimi informacijskimi tehnologij am i prinesla 
arhivom poleg pozitivnih novosti tudi mnogo pro- 
hlemov, zaradi česar bomo morali v arhivih prilagoditi 
svoje delo z ustvarjalci gradiva." 

Prva razmišljanja o implementaciji strojne ob- 
delave podatkov v arhivih segajo nekako v leto 1956. 
navaja dr. Miroslav Novak v prispevku O opremi in 
standardih informacijske tehnologije v slovenskih 
arhivih. Tako stanje je ostalo do srede osemdesetih 
let, ko je bila napravljena poskusna strojna obdelava 
arhivskega gradiva na računalniku občine v Kranju. 
Drugo pomembno izhodišče uvajanja informacijske 
tehnologije v slovenske arhive pa so bila posvetovanja 
Sodobni arhivi v Radencih - na njih so se sistematično 
lotili reševanja arhivskih in ti rugi h problemov uvaja- 
nja informacijske tehnologije v profesionalne arhivske 
ustanove. Trajnejši temelji računalništva v arhivih so 
nastali v devetdesetih letih. V nadaljevanju so nave- 
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deni tipi računalnikov s kapacitetami, pristopi na 
internet, različni računalniški programi, obenem pa je 
predstavljena pozornost ob doslednem upoštevanju 
načela izvora, da se zagotavlja javna vera. 

O problematiki sladurdizstcije v slove snki aritivi- 
siiki in popisovanju arhivskih fondov piše Slavica 
Tov.šak. Standardizacija v arhivih pomeni najprej iz- 
boljšati rezultate in poenostavitev arhivskega strokov- 
nega dela. vendar ne gre za uniformiranost, temveč se 
težišče akumulacij prenese "z arhivskega delavca na 
določeno skupino strokovnih delavcev." .Sprejem- 
ljivost mednarodnih standardov pa ni odvisna le od 
količine gradiva, temveč tudi od razvoja informacijske 
tehnologije." Pri celotnem procesu se pojavi vprašanje 
javne vere. vendar je po drugi strani res, da nas "k 
aktivnostim na področju standardiziranega popiso- 
vanja usmerja tudi celota informacijske tehnologije." 
S tem pa zopet ustvarjamo velikanski potencial "in- 
formacij primarne, sekundarne in lerci aine narave." 

Vladimir Drobnjak piše o integriranem informa- 
cijskem sistemu v arhivih Makedonije, Natalija Glažar 
pa nam predstavlja arhive v ¡lobi informacijske teh- 
nologije. V ••••••• odgovarja, kako se v infor- 
macijski družbi s pospešenim razvojem informacijske 
tehnologije spreminja družbena vloga arhivov in kako 
postaja s tem pomemben element družbenega doga- 
janja. Glažarjeva kol tudi drugi arhivisti ugotavlja, da 
ima informacijska tehnologija pozitivne in negativne 
lastnosti, zato bo za arhivsko stroko brez dvoma 
pomenila odnos zapletenih vprašanj glede človekove 
zasebnosti. Zato sklene: če bi skušali ovirati razvoj 
informacijske tehnologije v želji po varovanju posa- 
meznika, bi prišli do a la earte society, ki po P. Rcd- 
fernu vodi v anarhijo. 

V Ptujskem arhivu so se lotili postavljanja inven- 
tarja Tonda na zgoščenko. To je predstavitev in- 
ventarja fonila Službe družbenega knjigovodstva Ptuj 
in zaključnih računov na zgoščenki. Novilelo 
predstavlja arhivist Brane Oblak. 

Računalnik je kot pripomoček pri pripravi vodnika 
po arhivskih fondih in zbirkah, je dala naslov svojemu 
referatu Vlasta Tul. V referatu opisuje postopke izde- 
lave vodnika. Ti se začnejo pri osnovali za pripravo 
vodnika, nadaljujejo s prilagoditvijo računalniškega 
programa in klasifikacijo fondov in zbirk. Načrtujejo, 
da bodo vodnik predstavili na internem. To pa imaj» v 
Celju, saj nam Iledvika Zlo ve pojasni, da jim pri 
predstavitvi na interne tu ni šlo zgolj za predstavitev, 
temveč tudi za In, da bi imeli še vodnik po arhivu. V 
referatu so podani predstavitev, elektronski naslovi ter 
vodnik po fondih in zbirkah Zgodovinskega arhiva v 
Celju. 

Pri uporabi računalnika zti delo v arhivu prikazuje 
dr. Andrej Studen postopek uporabe računalniške 
obdelave podatkov popisnic prebivalstva Ljubljane iz 
let 1869-1910. Avtor soglaša z večkrat izrečeno mi- 
slijo, da je računalniška doba prinesla veliko spre- 
memb v način dela zgodovinarjev in je zato olajšala 
njihovo delo 1er pripomogla k hitrejši obdelavi po- 
datkov, 

Zdenka Scmlič Raj h obravnava nove informacijske 
tehnologije, ki dajejo arhivistom čudovite možnosti. 

da dramatično izboljšajo dostop in uporabo arhivskega 
gradiva, ki ga hranijo v svojih skladiščih. Omogočajo 
jim, tla naredijo svojo dokumentarno dediščino 
dostopno v Širšem prostoru in širši javnosti, s tem pa 
hkrati izpolnjujejo želje tistih, ki želijo arhivsko 
gradivo v prihodnje uporabljati "on line". Arhivisti 
moramo imeti pri svojem delu v mislih uporabnike, 
notranje ali zunanje, ki bodo uporabljali naše 
informacije, njihove prioritetne potrebe, usluge, ki jih 
zali le vajo danes in jih bodo zahtevali v prihodnje, 1er 
njihovo odgovornost. Prilagoditi pa se morajo 
uveljavljenim novim informacijskim tehnologijam. Te 
morajo zadovoljiti uporabnike in hiti učinkovite, 
lahko razumljive in fleksihilne; to pa je odgovornost 
arhivistov v sodelovanju z informatiki. 

¡nfotehnologija v arhivu, o kateri piše mag. Borut 
Holcman, je lahko tehnologija (računalnik), ki po- 
stopke podpira, poenostavi in pospeši. Pri predstavitvi 
predvidevanj strojne in programske opreme 1er 
človeka navržc Holcman zanimiv sklep: Računalniški 
sistem je toliko i niel i gen l en, kolikor znaša znanje 
uporabnika (nič več in nič manj). Sam tehnični razvoj 
ni v korist arhivistiki, pač pa eelotni znanosti, saj jo je 
mogoče novo in privlačnejše predstavili, zato je 
informacijska tehnologija nujnost. 

Vesna Gotovina predstavlja nekaj izkušenj pri delu 
z. novim računalniškim programom ¡NFO-ARII na 
gradivu republiške uprave po letu 1945 v Arhivu 
Republike Slovenije, Marjan Dobcrnik pa piše o 
skeniranju. Najprej predstavlja nekaj tehničnih po- 
datkov (skener, značilnosti skenirane slike, velikost 
daloleke, izhodna enota ali "točka ni vedno točka", 
l'ormali), zatem pripravo, skeniranje različnih vrst gra- 
diva (tlokumeniov), urejanje skenirane slike, kali- 
hraeijo barve, tiskanje skenirane slike, na koncu pa 
pravi, da je skenirati mogoče vse, vendar je po- 
membno, kaj bomo skenirali in čemu bomo skenirane 
posnetke uporabljali. 

Leopold Mikcc Avberšek je pripravil referat o 
Arhivih prek COR ISSA na in terne tu. V njem piše • 
projektu opremljanja muzejskih knjižnic, opremljanja 
specialnih knjižnic, o enotnih standardih in bazah ter 
popularizaciji arhivskih knjižnic prek inlcrncta. 

Prav zanimiv in poučen je prispevek Marte Rau 
Sel¡6. Svoj prispevek z naslovom Špice ali osli ali 
osati ali nekaj novega o filmu, njegovi uporabi, filmski 
špici... začenja z mislijo, da "odnos človeka do 
življenja, do ustvarjalnosti in do dediščine sestavlja 
verigo, v kateri ni nič samoumevnega". Cilj njenega 
referata je postaviti izhodišča in merila, vrednotenja 
novih tehnologij, ki se danes pojavljajo, in pri tem 
predstavili vlogo Slovenskega filmskega arhiva. Fini 
se je pojavil kol nova tehnologija (umetnost), nov 
način medsebojne komunikacije. Zalo sklene: "Špice" 
ali "osti" ali "osati"? Kaj od tega bodo sodobni mediji 
in z. njimi tehnologije prinesle slovenskim arhivom? 

Zdenka Kečck piše o prednostih, ki jih prinaša 
sodobna informacijska tehnologija v vse pore druž- 
benega življenja, saj je v poudarjeni ekonomičnosti ter 
višji kakovosti dela Ircba vse bolj ležili ludi k pravni 
ureditvi lega pcxl račja. Brez dvoma predstavlja raba in 
uporaba digitaliziranih dokumentov  kar revolucio- 



ARHIVI XXI 1998 O tlel u Arhivskega dni šiva Slovenije 97 

naren preskok v vsakdanjem življenju, ki se pozitivno 
kaže predvsem v praksi. Vendar ne »rc prezreli clcj- 
siva. da so prav (i dokumenti zaradi razpoložljive 
informacijske tehnologije sorazmerno lahek "plen v 
rokah zainteresiranih subjektov". Rezultati so razna 
kazniva dejanja, ki pa jih je tudi zelo težko odkrivati 
in preganjati. Zaradi navedenega bi bilo to področje 
nujno čimprej urediti s potrebnimi zakonskimi akti, 
pri sami rabi in uporabi digitaliziranih dokumentov pa 
vnesti tudi ustrezna varovala, ki jih omogoča raz- 
položljiva informacijska tehnologija. 

Nekateri' zjuiiiienitoxti in lepote Paline nam je 
predstavila Irena Lačen Bénédicte. Tako je tudi prav, 
saj naše zborovanje poteka sredi gorenjskih lepol 
oziroma, če se izrazim s Prešernom, sredi "kinča 
nebeškega". Predstavitev je bila v uvodu, v publikaciji 
pa je objavljena na koncu. 

Našteli referati oziroma njihovi avtorji so izzvali 
diskusijo. Ta je potekala po vsakokratnem sklopu pre- 
davanj. Kot našteta predavanja so tudi razprav I jal ci • 
posameznih referatih (Klasinc. Novak, ¿inner in 
številni drugi) prikazali pomen in vlogo računalnika v 
slovenski arhivski teoriji in praksi. 

Celotno posvetovanje je potekalo z računalniško 
poti prt o predstavitvijo posvetovanja, ki ga je organi- 
ziral Pokrajinski arhiv Maribor, in lani so oblikovali 
tudi publikacijo Arhivi in računalništvo. 

Ob sklepu posvetovanja so zbrani slovenski arhi- 
visti sprejeli ta priporočila: 

Arhivski delavci, zbrani na 18. posvetovanju Ar- 
hivskega društva Slovenije v hotelu Špik v Gozdu 
Martuljku od 7. do 9. oktobra 1998. so sprejeli ta 

priporočila: 
1. Primemo bi bilo ¡zdelali poročilo o popisih, 

inventarjih, avtorskih vodnikih na elektronskih medi- 
jih v slovenskih arhivih. 

2. Pristopili bi k enotni izdelavi terminologije na 
podlagi izpopolnjenega slovarja, ki ga pripravlja 
Mednarodni arhivski svet. 

3. Pomemben cilj slovenske arhivske teorije in 
prakse na področju informacijske tehnologije pa vi- 
dimo v sistemu uravnovešenega razvoja informacijske 
tehnologije v vsh arhivskih institucijah. 

predsednik ADS 
M. Gerde} 

Posvetovanje arhivskega društva Hrvaške, 
Opatija, 14. - 17. oktober 1998 

Arhivsko društvo Hrvaške (HAD) in Državni arhiv 
Reka sla organizirala posvetovanje z naslovom Pi- 
sarniško poslovanje in sodobna uprava. Potekalo je od 
I4. - 17. IO. 1998 v Opatiji. Poglavitni temi posveto- 
vanja sta bili pisarniško poslovanje in sodobna uprava. 

Sodelovalo je 18 referentov, od lega 8 iz tujine - 
Argentine. Bosne in Hercegovine. Nemčije. Nizo- 
zemske. Slovenije in Velike Bri tanje. 

Uvodni referat je imel direktor Hrvaškega držav- 
nega arhiva dr. Josip Kol ano vié. V referatu z na- 
šlo vont Razvoj reg i stratum i h sistemov in organizacija 
uprave na področju Hrvaške je podrobno orisal razvoj 
pisarniškega poslovanja in razvoj uprave, poudaril pa 
je (udi poni en pravilne valorizacije dokumentarnega 
gradiva in izobraževanje delavcev, ki delajo z do- 
kumentarnim gradivom pri upravnih organih. 

Daiuir Validžič, arhivar pri Ministrstvu za zunanje 
zadeve, je v svojem prispevku Pisarniško paslo vanje 
upravnih organov na Hrvaškem po 2, svetovni vojni 
navedel vse predpise in izvajanje lc-tch od leta 1945 
do danes. 

Marko Landcka iz Državnega arhiva v Vinkoveih 
je v prispevku Organizacija gradiva v pisarnah SIS 
(samoupravnih interesnih skupnosti) družbenih dejav- 
nosti govoril o konkretnih težavah, s katerimi sc je 
srečeval pri prevzemanju in delu z omenjenim gra- 
divom. 

Frane Ivkovič iz. Državnega arhiva v Zadru je 
obravnaval razvoj upravnih organov in pisarniškega 
poslovanja v Pokrajini Dalmaciji in Pokrajini Dub- 
rovnik v obdobju francoskih Ilirskih provinc. 

Davorin liržišnik iz Hrvaškega državnega arhiva je 
v referatu z naslovom Informatizacija in pisarniško 
poslovanje na Hrvaškem - zgodovinski pregled in 
perspektive, obravnaval razvoj informatizacije in po- 
gled v prihodnost, ko po njegovem mnenju ne bo več 
dokumentov na papirju. 

Vesna Gotovina iz. Arhiva Republike Slovenije je 
v prispevku Pisarniško poslovanje in sodobna uprava 
v Sloveniji navzoče seznanila z izkušnjami pri 
poslovanju s spisi po sprejetju Uredbe o pisarniškim 
poslovanjem in dolžnostih upravnih organov do do- 
kumentarnega gradiva iz leta 1994. z uvajanjem 
i n l'orinati zac i je v pisarniško poslovanje, s temeljnimi 
načeli valorizacije dokumentarnega gradiva v uprav- 
nih organih in z izobraževanjem delavcev, ki delajo z 
d okum en t am i m grad i vom. 

Dr. Branka J anodi de Chiapero. direktorica Gene- 
ralnega zgodovinskega arhiva pri Univerzi v Cordohi 
iz Argentine, je govorila o organizaciji arhivov v 
Argentini in o izobraževanju arhivi sto v. Kot največjo 
pomanjkljivost arhivske dejavnosti je navedla, da Še 
nimajo sprejetega arhivskega zakona, ter poudarila, da 
to povzroča velik nered. 

Martin Dalhueier iz Regcnshurga v Nemčiji je v 
prispevku Valorizacija dokumentarnega gradiva v 
privatni lasti: gradivo finančnega urada Thurn in 
Taxis v Karlovcu v osrednjem arhivu vojvode Thurn 
in Taxis. Referat je bil za hrvaške arhiviste zelo 
zanimiv, ker del omenjenega gradiva hranijo tudi v 
hrvaških arhivih. 

Mag. Josip S aban je v prispevku z, naslovom 
Valorizacija dokumentacije trgovskih društev pou- 
daril, da je treba posodobili postopke in načela 
valorizacije tudi pri drugih ustvarjalcih in ne samo v 
državni upravi. 

Jožo I vanović iz. Hrvaškega državnega arhiva je na 
tem posvetovanju sodeloval z dvema prispevkoma. V 
prvem z, naslovom Predmet valorizacije v konceptu 
makro valorizacije je obravnaval obstoječa svetovna 




